

မြန်မာနိုင်ငံတိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုဒေသများရှိ မြေယာနှင့်မြေယာဥပဒေ

ရေးသားသူ ။ ။ EPRP
ထုတ်ဝေသည့်နေ့စွဲ ။ ။ ၁၀ ဇန်နဝါရီ ၂၀၁၇

လယ်လုပ်သူများအတွက် မြေယာသည် ၎င်းတို့၏ဘဝ၊သမိုင်းကြောင်းနှင့် အိမ်မက်ပင်ဖြစ်သည်။ အချို့သောဓလေ့ယဉ်ကျေးမှုများတွင် မည်သူမျှမြေယာပိုင်ဆိုင်ခွင့်မရှိဘဲ မြေယာလုပ်ကိုင်ခွင့်သာ ပေးအပ်ထားကြသည်။အချို့တွင်မူ မြေယာနှင့်လယ်လုပ်သူအကြားဆက်စပ်မှုသည် ကြီးမားလွန်းလှသဖြင့် လယ်မြေကိုမိမိတို့မပိုင်၊လယ်မြေကသာမိမိတို့ကိုပိုင်ဆိုင်သည်ဟုပင် လယ်လုပ်သူများက ဆိုလေ့ရှိသည်။

လူ့အဖွဲ့အစည်းအများစုတွင် မြေယာအသုံးပြုရေးနှင့်ပတ်သက်၍ဖော်ဆောင်ထားသော ကိုယ်ပိုင်ဓလေ့ထုံးတမ်း များနှင့် မြေယာပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်ပတ်သက်၍ဖော်ဆောင်ထားသော ဓလေ့များပင် ရှိတတ်ကြသည်။

တခါတရံတွင် မြေယာကိုပိုင်ဆိုင်သူမှာ လူ့အဖွဲ့အစည်းဖြစ်နေသော်လည်း အသုံးပြုရန်အတွက် လူ့အဖွဲ့အစည်းပိုင်မြေယာသည် အားလုံးအတွက်ဖြစ်နေသောအခါ တသီးပုဂ္ဂလသည် မြေယာကို အသုံးပြုထွန်ယက်နိုင်ပေသည်။

အချို့သောဓလေ့ယဉ်ကျေးမှုများတွင်မူ မြေယာအသုံးချပိုင်ခွင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများမှာ အလွန်ရှုပ်ထွေးလှသည်။သာဓကအားဖြင့် တောင်ကုန်းတဖက်ခြမ်းအား အချို့သောမိသားစုများ အမဲလိုက်ခြင်းအတွက် အသုံးပြုခွင့်ပေးထားသကဲ့သို့ အခြားသောမိသားစုများအတွက် သီးနှံများ၊ စားသုံးပင်များစိုက်ပျိုးရန်အခွင့်ပြုထားနိုင်ကာ အချို့သောမိသားစုများအတွက်မူ တိရိစ္ဆာန်စားကျက်မြေအဖြစ်အသုံးပြုရန် ခွင့်ပြုထားခြင်းမျိုးဖြစ်သည်။အချို့သောကိစ္စရပ်များတွင်

အဆိုပါအသုံးချမှုမျိုးကို တပြိုင်တည်းဖြစ်နေလေ့ရှိတတ်သည်။ထိုကဲ့သို့ မြေယာအသုံးချမှု
လေ့ထုံးတမ်း သို့မဟုတ် အစဉ်အလာသည် တသီးပုဂ္ဂလများ၊မိသားစုများ သို့ တည်းမဟုတ်
အမျိုးမျိုးသောလူမျိုးစု လူမျိုးစုငယ်များသို့လည်းရည်ရွယ်ခြင်းဖြစ်နိုင်သည်။

လေ့ထုံးတမ်းဥပဒေအား ပယ်ရှားခြင်း

လေ့ထုံးတမ်းဥပဒေကျင့်သုံးမှုမှာ နိုင်ငံများတွင်ရှိပြီး အချိန်အခါအလိုက် ပယ်ဖျက်ဖောက်
ဖျက်မှုများလည်းရှိခဲ့သည်။အထူးသဖြင့် မြေယာပိုင်ဆိုင်မှုသည် အသက်ရှင်ရပ်တည်ရေးအတွက်
မဟုတ်တော့ဘဲ ငွေကြေးခနအဖြစ် အရေးပါလာသောအခါမျိုးတွင်ဖြစ်တတ်လေ့ရှိသည်။

မြေယာမှ ငွေကြေးခနအဖြစ်ပြောင်းလည်းလာသည်နှင့်တပြိုင်နက် ငွေကြေးခနကို မည်သူ
ပိုင်ဆိုင်မည် ဆိုသည်နှင့်ပတ်သက်၍ ပဋိပက္ခပေါ်ပေါက်လာပေသည်။

အချို့သောကိစ္စရပ်များတွင် မြေယာအားအမြတ်အစွန်းရှိစီးပွားရေးလုပ်ငန်းအဖြစ်ဖန်တီးလိုသူ
ပုဂ္ဂလိကများသည် လက်နက်ရှိ သူများဖြစ်ကြ၍ မြေယာကိုသိမ်းယူနိုင်ပေသည်။။သိမ်းယူရရှိ
ပြီးသည်နှင့်တပြိုင်နက် ၎င်းတို့မြေယာပိုင်ဆိုင်မှုကို အကာအကွယ်ပေးနိုင်မည့်ဥပဒေများကိုလည်း
အလိုရှိလာကြသည်။အခြားသော ကိစ္စရပ်များတွင် ဥပဒေပြုလုပ်လိုသူများမှာ အစိုးရပင်ဖြစ်ပြီး
အခွန်အခများ၊မြေခွန်များတိုးမြှင့်ကောက်ခံလိုခြင်း၊မြေရှင်များအား အခွန်ကောက်ခံလိုခြင်း
တို့ကြောင့် မြေယာပိုင်ဆိုင်မှုရှင်းရှင်းလင်းလင်းရှိစေမည့် ဥပဒေများလိုအပ်လာသည်။

အခြားသော ကိစ္စရပ်များတွင်မူ အစိုးရကမြေယာအားလုံးသည်ပြည်သူပိုင်ဖြစ်သည် ဟုရည်ညွှန်း
ထားနိုင်သော်လည်း ပြည်သူလူထုကိုယ်စား အစိုးရကပိုင်ဆိုင်သည်ဟုဖွင့်ဆိုခြင်းပင် ဖြစ်သည်။
အစိုးရကမည်သည့်မြေယာကိုမဆို အသုံးပြု သို့မဟုတ် ရောင်းချပိုင်ခွင့်ရှိသည်ဟု အဓိပ္ပါယ်
သက်ရောက်လေ့ရှိပြီး ထိုသို့ပြုလုပ်ခြင်းမှာ ပြည်သူလူထုတရပ်လုံး၏ အကျိုးစီးပွားအတွက်
ဆောင်ရွက်ခြင်းဟု ဆိုလေ့ရှိတတ်သည်။လယ်လုပ်သူများ၊မြေယာအသုံးပြုသူများ။ထုံးတမ်းစဉ်လာ

မြေယာပိုင်ဆိုင်သူများ မြေယာစွန့်လွှတ်စေရန် အကြောင်းပြချက်ကောင်း အဖြစ် သုံးစွဲလာနိုင်
ပေသည်။

မြေယာနှင့်ပတ်သက်၍ မည်သူဥပဒေပြုသင့်သနည်း

မြန်မာနိုင်ငံအတွက်ဆိုသော် ဗြိတိသျှတို့၏ ကိုလိုနီအုပ်ချုပ်ရေးစတင်ထူထောင်စဉ်ကတည်းက ထိုစဉ်ကကိုလိုနီအစိုးရ ဟုအဓိပ္ပါယ်ရသော နိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာအစိုးရဖြစ်သဖြင့် အဖြေပါရှိပြီး ဖြစ်သည်။တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုနယ်မြေများမှာမူ ကင်းလွတ်ခွင့်ရှိနေပြီး ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာ ဥပဒေကို ဆက်လက်အသုံးပြုစေသည်။

လွတ်လပ်ရေးရခြင်းနှင့်အတူ အမျိုးသားအစိုးရပေါ်ထွန်းလာသောအခါ မြေယာအားလုံးကိုအစိုးရ ကသာပိုင်ဆိုင်ပြီး တိုင်းရင်းသားဒေသများရှိမြေယာများပါ အပါအဝင်ဖြစ်သွားသည်။၁၉၇၄ နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက်တွင် ပိုမိုခိုင်မာတောင့်တင်းလာအောင်ပင် ပြုလုပ် ခဲ့သည်။

၂၀၀၈ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေတွင်နိုင်ငံတော်သည်မြေယာအားလုံးကို အကြွင်းနဲ့ပိုင်ဆိုင်သူ ဖြစ်ကြောင်း ရှင်းလင်းစွာဖော်ပြထားပြီး နိုင်ငံသားများအား ပုဂ္ဂလိကပိုင်ဆိုင်ခွင့်ကို ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်နှင့်အညီ ခွင့်ပြု ရမည် ဟုဖော်ပြထားသည်။(ပုဒ်မ ၃၇။ ။ ဂ)

မြေယာအသုံးပြုမှုနှင့်ပိုင်ဆိုင်မှုတို့နှင့်ပတ်သက်သော ဥပဒေများ လိုအပ်ပါသည်။သို့ရာတွင် ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအညီပိုင်ဆိုင်ခဲ့သူများအား ၎င်းတို့ပိုင်မြေယာများအဖြစ် ခွင့်ပြုခွင့်(သို့မဟုတ် အခွင့်မပြုခွင့်)အား အစိုးရက မည်သို့ဆောင်ရွက်နိုင်ပါမည်နည်း။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် မြေယာဥပဒေကိုမည်သူကပြုစုသင့်ပြီး အဆိုပါဥပဒေများ ရေးဆွဲရေး အတွက် မည်သူကဦးစီး စီမံမည်နည်း

ဖက်ဒရယ်စနစ်အကြောင်းဆွေးနွေးပွဲများ ၊ နိုင်ငံရေးတွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုပေါ်ထွန်းလာရေး နှင့် မြန်မာ့ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွင် မြေယာကိစ္စရပ်မှာ အံ့ခွင်ဝင်ကျလျက်ရှိသည်။

မြေယာအသုံးပြုမှုနှင့်ပိုင်ဆိုင်မှုတို့နှင့်ပတ်သက်သော ဥပဒေများသည် ဓလေ့ထုံးတမ်းများ၊အစဉ်အလာများ၊လူတို့၏စိတ်ကူးစိတ်သန်းများကို ထင်ဟပ်ရန်လိုအပ်ပြီး နိုင်ငံတဝှမ်းရှိ နေရာအသီးသီးတွင် မြေယာနှင့်ပတ်သက်သော ဓလေ့ ထုံးတမ်းအသီးသီးများရှိနေပါသည်။ဖက်ဒရယ်စနစ်သည် အစိုးရအဆင့်နှစ်ရပ်ကို ၎င်းတို့အကြား အာဏာခွဲဝေပေးသော စနစ်ဖြစ်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင်မူ အဓိအားဖြင့် ပြည်နယ်အဆင့်အစိုးရ နှင့် ဗဟို သို့မဟုတ် ဖက်ဒရယ်အစိုးရ စသည့် အစိုးရစနစ် နှစ်ရပ်အကြောင်းကိုသာဆွေးနွေးလေ့ရှိသည်။မြေယာအသုံးပြုမှု မြေယာပိုင်ဆိုင်မှုတို့နှင့်ပတ်သက်သော ဥပဒေများကို ပြည်နယ်များကသာပြဌာန်းသင့်ပြီး သို့မှသာ သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ်လူထု၏(မတူကွဲပြားသော ဓလေ့အမျိုးမျိုး) ဓလေ့ ထုံးတိုင်းစဉ်လာနှင့် စိတ်ကူးစိတ်သန်းများကို ကိုယ်စားပြုထင်ဟပ်နိုင်မည်ဖြစ်သည်။ မြေယာအသုံးပြုမှု ပိုင်ဆိုင်မှုတို့နှင့်သက်ဆိုင်သောကိစ္စရပ်များတွင် ဗဟိုအစိုးရက ဝင်စွက်ဖက်ရန်မလိုအပ်ချေ။